

The Mystery of the ten silver coins

စုဒြးမူးဆံဆဲာ်ဘုာ်အတၢ်ဂ့ၤသ့ၤ

မုၢ်မဆါတနံၤအံၤပကချုသ့ၤညါတၢ်ဂ့ၤဘုာ်ဃးဒီးကစၢ်ယုာ်ဂ့ၤအတၢ်ကတိၤဒိတမံၤဒီး တၢ်အဝဲအံၤ အခီပညီကအိၣ်ဒ်လဲာ်န့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်ကတိၤဒိအဝဲအံၤပကထံာ်ဘုာ်ဖဲ, လံာ်လူၤကကံာ် ၁၅၈-၁၀ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပိာ်မုၢ်အိၣ်ဒီးစုဒြးမူးဆံဆဲာ်ဘုာ်တက, ဒီးမဟါမၢ်ကွံာ်တဘုာ်ဒီး, တဒွဲာ်ထီၣ်ဘုာ်အမ့ၢ်အူဒါ, ဒီးတခွဲဘုာ်အဟံာ်သပုၢ်ပုၢ်တုၤအထံာ်န့ၣ်က့ၤဝဲန့ၣ်, မုၢ်မတၢ်တကလဲာ်. ဒီးထံာ်န့ၣ်က့ၤဝဲဒီး, ကိးဖျိာ်အတံၤအသ ကိး, ဒီးပုၤအိၣ်လၢအယၢၤတဖၣ်, ဒီးစံးဘုာ်အီၤ, သးခုဒီးယၢၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယစုဒြးမူးလၢအဟါမၢ် တဘုာ်ယထံာ်န့ၣ်က့ၤအီၤလဲ. ဒ်န့ၣ်အသိး, ယစံးဘုာ်သ့, တၢ်သးခုကအိၣ်လၢယုၤအကလူးတဖၣ်အမဲာ်ညါ, လၢပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတကလၢအပိာ်ယၢ်လီၤက့ၤအသးအယီၤလီၤ.”

လံာ်စီဆံ့အဆၢအဝဲအံၤပုၤသ့ၤညါအီၤလၢ စုဒြးမူးဆံဆဲာ်ဘုာ်လၢအဟါမၢ်ကွံာ်အဂ့ၢ်တၢ်ကတိၤဒိတမံၤ အသိးန့ၣ်ဒီး, ပထံာ်ဘုာ်အီၤလၢ, လံာ်လူၤကကံာ်အဆၢဒိၣ် (၁၅) အပူၤ တၢ်ကတိၤဒိခံမံၤအဆၢသးတမံၤန့ၣ်လီၤ. (သိလၢအဟါမၢ်ဒီးဖိခွါလၢအဟါမၢ်အဘၢာ်စၢၤ) တၢ်ကတိၤဒိအဝဲအံၤပဖးဝံၤဒီး တၢ်သူကွၢ်အိၣ်ထီၣ်လၢ ပသး ကံာ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

- \* ပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤကမုၢ်မတၢ်န့ၣ်လဲာ်.
- \* တၢ်လၢစုဒြးမူးဆံဆဲာ်ဘုာ်အံၤကမုၢ်တၢ်မနုၤသ့ၤတဖၣ်န့ၣ်လဲာ်.
- \* ပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤဘုာ်မနုၤအိၣ်ဒီးတၢ်သူကွၢ်ကိးသးဝီၤလၢ စုဒြးမူးတဘုာ်ဟါမၢ်အယီၤန့ၣ်လဲာ်.
- \* စုဒြးမူးလၢအဟါမၢ်တဘုာ်အံၤ အတၢ်အဂ့ၢ်ဒိၣ်အံၤကမုၢ်တၢ်မနုၤသ့ၤတဖၣ်န့ၣ်လဲာ်.
- \* ကစၢ်ယုာ်ဂ့ၤအတၢ်ကတိၤဒိအဝဲအံၤအခီပညီအိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢအဂၤတမံၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ဂ့ၢ်လၢ အဒိၣ်အမုၢ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးဧါ.

ဘုာ်ဃးဒီးတၢ်သံကွၢ်သ့ၤတဖၣ်အတၢ်စံးဆၢန့ၣ် ပကချုသ့ၤညါဘုာ်အီၤတက့ၢ်. ပမ့ၢ်ဟံးန့ၣ်အခီပညီ ဒ်တၢ်ကွဲးအသးန့ၣ် ပကထံာ်ဘုာ်ဒ်ပိာ်မုၢ်တကဒွဲာ်ထီၣ်အမ့ၢ်အူဒါဒီး ချုက့ၤကဒါက့ၤစုလၢအဟါမၢ်တဘုာ် အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီးတၢ်အဒိအတံာ်အဝဲအံၤ ကမုၢ်ဒ်တၢ်ထဲတၢ်လိာ်ကွဲးဒီးတၢ်နံၤဘုာ်ဖၣ်လဲတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘုာ်မနုၤအယီၤလဲာ်န့ၣ် ပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤအစုအိၣ်အဘုာ်တဆံအကျါဟါမၢ်တဘုာ်ဒီး လူၤချုကွၢ်ဝဲလၢတၢ်သူကွၢ်ကိး သးဂီၤ, တၢ်ကနိးကစုာ်အပူၤဒီး တုၤအထံာ်ဝဲန့ၣ်အဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်သးခုဖးဒိၣ်ဒီး ကိးဖျိာ်အတံၤသကိးဒီး ပုၤလၢ အယၢၤတဖၣ်, ဒီးစံးဘုာ်အဝဲသ့ၤလၢသးခုဒီးယၢၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယစုလၢအဟါမၢ်တဘုာ်ယထံာ်န့ၣ်က့ၤ လံာ်အီၤလဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်သူကွၢ်သးခုလၢအထံာ်န့ၣ်က့ၤအစုတဘုာ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်နုၤဒီးပုၤပကမၤစ့ၢ်ကိးဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ်ဧါ.

လံာ်စီဆံ့အဆၢအဝဲအံၤအခီပညီအိၣ်ဒ်ထဲအံၤန့ၣ်ဧါ. အဆိကတၢ်ပကဘုာ်သ့ၤညါ, တၢ်လၢလံာ်စီ ဆံ့အဆၢအဝဲအံၤမုၢ်ဒ်ကစၢ်ယုာ်ဂ့ၤအတၢ်ဒိတၢ်တံာ်လၢအဝဲစံးကတိၤဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ တၢ်အဒိ အတံာ်လၢအဝဲအံၤစ့ၢ်ကိး မ့ၢ်ဒ်ဒ်တၢ်ဒိတၢ်တံာ် အဂ့ၢ်အဂၤအသိး ဘုာ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ တၢ်ပနီၣ်န့ၣ်ဒီး



နဲ့လီ။ တာ်လာတာ်အိန်ဖိုင်အဝဲအံၤ ဘဉ်တာ်ဒုးဘဉ်စာဃာ်အသးလာတာ်အာ်လီအီလီဒီးကစာ်ခရံာ်အဂ့ၢ် နဲ့ပကထံာ်ဘဉ်ဖဲ, **၂ကရံာ်သုး ဘး၂** နဲ့လီ။

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယသးက့ာ်သုလာတာ်သးက့ာ်ဘဉ်ဃးဒီးယွၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယဒုးအဲာ်တီသုဒီးတၢတၢ ဂၤ ဒ်သီးယကပာ်သုလာမ့ၢ်ကနီၤစီဆုံလာခရံာ်အမဲာ်ညါလီၤ.” (ENGAGED)**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တာ်လာတာ်အိန်ဖိုင်အံၤဒုးဘဉ်စာဃာ်အသးလာ တာ်အာ်လီအီလီဒီးကစာ်ခရံာ်, ဒ်ပစံးတာ် အသီး, ဒုးအဲာ်တီတာ်ဒီးတၢတၢဂၤ, လာအမ့ၢ်ကစာ်ခရံာ်နဲ့လီၤ. တာ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤ မၤအသးဖဲကစာ်ခရံာ်အတာ်ဟဲ လီၤအခိာ်ထံးတဘျီလာအမ့ၢ် အတာ်ဃုထာတလးမူးပိာ်မုာ်အဂီၢ် ဘဉ်တာ်ကိးန့ၢ်အီၤလာ ကစာ်ခရံာ်အဃိနဲ့လီၤ. ကစာ်အတာ်ဟဲတုၤအိန်ဝဲခဲတစုအံၤနဲ့မ့ၢ်ဒ်တလးမူးအမူးဘဉ်ဝဲအဂ့ၢ်နဲ့ ပကထံာ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်လီာ်ဖျါ ၁၉း၇** နဲ့လီၤ.

**“သုာ်ခုသးခု, ဒီးသုာ်ဖုံသးညီ, ဒီးဟ့ၢ်တာ်လာကပီၤလာအီၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, သိဖိအတလးမူးအမူး ဘဉ်ဝဲ, ဒီးအမါကတဲာ်ကတီၤအသးလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တာ်အိန်ဖိုင်ဒီးကစာ်ယုာ်ရှုးခရံာ်အတလးမူးအမူး အဆာကတီၢ်ဘဉ်လံာ်နဲ့လီၤ. **လာတာ်နဲ့အဃိ, တာ်ကတီၤဒ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ကစာ်ခရံာ်ဒီးအတာ်အိန်ဖိုင်အတလးမူးအမူး အတာ်ဘဉ် ထွဲအတာ်ဂ့ၢ်တာ်ပီၤနဲ့လီၤ.**

တာ်အဝဲအံၤကဲထီာ်အသးကသုဒ်လဲာ်. တာ်အဝဲအံၤဘဉ်ထွဲလိာ်အသးဒီး “စုဒြးမူးဆံဆဲာ်ဘုာ်” အဂ့ၢ် နဲ့လီၤ. ကဘဉ်ထွဲလိာ်အသးဒ်လဲာ်ခီလဲာ်. မဲပကချုသုာ်ညါဘဉ်အီၤတက့ၢ်.

**\* စုဒြးမူးဆံဆဲာ်ဘုာ်**

လာလံာ်စီဆုံအပူၤတာ်လာ “စု” အံၤနဲ့မ့ၢ်တာ်ဒ်လဲာ်အဂ့ၢ်နဲ့ ပကထံာ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်စံးထီာ်ပတြာ် ၁၂း၆** နဲ့လီၤ.

**“ယွၤအတာ်ကတီၤနဲ့မ့ၢ်တာ်ကတီၤကဆီဒ်စုလာအဘဉ်တာ်ပစီတုာ်အီၤလာ ဖဉ်ကပူၤလာဟီာ်ခိာ်နွံ ဘျီအသီးနဲ့လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တာ်လာ “စု” အံၤနဲ့ မ့ၢ်ဒ်ကစာ်ယွၤအကလုာ်အကထီၢ်အတာ်ပနီာ်တမံၤနဲ့လီၤ. လာ **လံာ် ယီၤဟာ် ၁၇း၁၇** နဲ့ပထံာ်ဘဉ်လာ, **“မၤစီဆုံအီၤလာ နတာ်မ့ၢ်တာ်တီတက့ၢ်. နကလုာ်နကထီၢ်နဲ့ မ့ၢ်တာ်မ့ၢ် တာ်တီလီၤ”** နဲ့လီၤ. လာတာ်နဲ့အဃိတာ်လာ, “စုဒြးမူး” သုာ်တဖဉ်အံၤနဲ့မ့ၢ်ဒ်ကစာ်ယွၤအကလုာ်အကထီၢ် ဒီးအတာ်မ့ၢ်တာ်တီသုာ်တဖဉ်လာ ဘဉ်တာ်ဒ်လီၤအီၤနဲ့လီၤ.

တာ်လာ “စုဒြးမူးဆံဆဲာ်ဘုာ်” အံၤနဲ့ကမ့ၢ်ဒ်တာ်မ့ၢ်တာ်တီအဘီတဆံနဲ့လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးကစာ်ယွၤ အကလုာ်အကထီၢ်အဘီတဆံနဲ့လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတာ်ဆံဆဲာ်အဂ့ၢ်နဲ့ပကထံာ်ဘဉ်အီၤဖဲ, **၁မိၤရှု ၂၄း၁၀** နဲ့လီၤ.

**“ဒီးအကုာ်အပူၤဟံးန့ၢ်ကီၤလာအူးဆံဆဲာ်ဒုလာအကစာ်အကီၤလာအူးအကျါ, ဒီးလဲၤတာ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတာ်ဂ့ၢ်အံၤနဲ့တာ်လာ “စီၤအလံာ်စ့ၢ်” (ကုာ်) အဝဲအံၤဘဉ်တာ်ဒ်လီၤအီၤလာ သးစီ ဆုံဒီးတာ်လာစီၤအတြာ်ဟာ်အံၤနဲ့ ဘဉ်တာ်ဒ်လီၤအီၤလာပာ်ကစာ်ယွၤဒီးစီၤအတြာ်ဟာ်အကီၤလာအူး

ဆံဆဲခဲဒုအံၤမ့ၢ်ဒဲၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လာ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟၤဃာ်ဒီးအိၣ်ဝဲလာ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆိကတၢ်သ့ၣ် တဖၣ်အပူၤ (လာပိာ်မုၢ်) အံၤအအိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၢ်တူၢ်လိာ်ဘၣ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါအဘီတဆံ, ဒ်ပစံး တၢ်အသိး, စုဒြးမူးဆံဆဲခဲဘ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီးတၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်အသးန့ၣ်လဲၣ်.

ဒ်သိးတၢ်ကတိၤဒိအတၢ်ပာ်ဖျါအသိး “ပိာ်မုၢ်” အဝဲအံၤအစုဒြးမူးအဘ့ၣ်တဆံအကျါတဘ့ၣ်န့ၣ် ဟါမၢ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤအခီပညီန့ၣ် မ့ၢ်ဒဲၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဝဲအံၤအတၢ်မ့ၢ် တၢ်တီလာအရ့ဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဘီလီၤမၢ်ကွံာ်ဝဲ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အတၢ်ထံၣ်လီၤမၢ်ကွံာ်ဝဲ အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲန့ၣ်အခါတၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤအသးန့ၣ်လီၤ.

“ဒွဲၣ်ထီၣ်အမ့ၢ်အူဒါ, ခွဲအဟံၣ်သပျာ်ပျာ်တုၤအထံၣ်န့ၢ်က့ၤဝဲ, ဒီးထံၣ်န့ၢ်က့ၤဝဲလီၤ” လၢအမ့ၢ်တၢ်အဒိ အတၢ်အံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ပာ်ဖျါတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ အလီၢ်မၢ်ကွံာ်အတၢ်မ့ၢ်အတၢ်တီ အကလုာ်အကထါလၢ အရ့ ဒိၣ်တမံၤ, ဘၣ်တၢ်ဃုထံၣ်န့ၢ်က့ၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.”**

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလာ အရ့ဒိၣ်တမံၤအံၤန့ၣ် ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤတမံၤလဲၣ် အဂ့ၢ်န့ၣ် တချးလၢ ပဃုနာ်ဟံၣ်အီၤ န့ၣ် အဆိကတၢ်ပကမၤသ့ၣ်ညါနာ်ဟံၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ပထံၣ်ဘၣ်အီၤဒိကျိာ်တမံၤန့ၣ် အဂ့ၢ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်အူဒါလၢ ပျာ်ပိာ်မုၢ်တဂၤဒွဲၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. လၢ NIV အလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ် ပထံၣ် ဘၣ်လၢ မ့ၢ်အူဒါ (Lamp) န့ၣ်လီၤ. အခီပညီန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၉:၁၀၅ န့ၣ်လီၤ.

**“နကလုာ်ကထါန့ၣ်မ့ၢ် မ့ၢ်အူဒါတဖျါလၢ ယခီၣ်အဂီၢ်ဒီး တၢ်ကပီၤတဖျါလၢ ယကျဲအဂီၢ်လီၤ.”**

တၢ်လာမ့ၢ်အူဒါအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒဲၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါ အမ့ၢ်အူဒါန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လာပထံၣ်ဘၣ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ အတၢ်ကပီၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒဲၣ်လၢကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လာပိာ်မုၢ်တဂၤအံၤခွဲဘၣ် “အဟံၣ်” သပျာ်ပျာ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒိလဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁တံၤမသး ၃:၁၅** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒ်သိးယမ့ၢ်အိၣ်ဃးဃးနာ်သက့ဒီး, နကသ့ၣ်ညါလၢ နဂုၤမၤနသးဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်လၢယွၤအဟံၣ်ပူၤ, လၢ အမ့ၢ်ယွၤလၢအမူဝဲအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအထုၣ်, ဒီးအခီၣ်ထံးလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လာ “ဟံၣ်” န့ၣ်မ့ၢ်ဒဲၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဒဲၣ်န့ၣ်ဒီး တၢ်ခွဲတၢ်လာတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤ န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒိလဲၣ်ခီလဲၣ်.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဲၣ်တၢ်မၤအသးဖဲ ၁၅၁၇ နံၣ်အပူၤ တၢ်ဆီတလဲတၢ်စးထီၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲအဆၢကတီၢ်န့ၣ် လီၤ. စးထီၣ်ဖဲန့ၣ်အခုအခါန့ၣ် တၢ်လာလံာ်စီဆုံအဝဲအံၤဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အီၤဆူ ပုၤအဲကလံာ်ဖိအကျိာ်, ပုၤဖြုၣ်စ့ၣ်အကျိာ်, ပုၤဂျၢမန့ၣ်အကျိာ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအတၢ်ကပီၤအဝဲအံၤ ကပီၤထီၣ်ဝဲဒီး, “တၢ်ကမ့ၢ်”

သွပ်တဖန်လော အဟဲန့ၣ်ဆူဟံၣ်အပူၤတဖန်ဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

တၢ်လော “တၢ်ကမ့ၤ” အံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လဲၣ်. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလော အကမၣ်သ့ၣ်တဖန်ဒီးဖဲတၢ်ခဲးသ့ၣ်အစီၤအခါလောအအိၣ်ဒီးတၢ်ကမူၤကမၣ်သ့ၣ်တဖန်ဟဲန့ၣ်ဆူဟံၣ်, ဒ်ပစံးတၢ် အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

- တၢ်ကမ့ၤသ့ၣ်တဖန်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်သိၣ်တၢ်သီလောပုၤအါဂၤတူၢ်လိာ်ဝဲဒၣ်တဖန်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်,
- \* နီၢ်သးအလုၢ်အလၢ်လောအိၣ်ဒီးတၢ်ဟးဂီၤတသ့, သံတသ့အဂ့ၢ်
- \* “လရံၣ်” လောအအိၣ်ဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အထူအယိာ်
- \* လောတၢ်ပျီၣ်တၢ်သရူးတၢ်ကမၣ်အဂီၢ်ဘၣ်က့ၤပုၤဝဲဒီးကလိၣ်စ့, မ့တမ့ၢ်, တၢ်မၤမုၢ်ထီၣ်က့ၤသးလောအဟး ဂီၤဒီးလီၤကံၤလီၤက့ၤတမံၤမံၤအဂီၢ်
- \* လောမိၢ်နီၢ်မၤရံၣ်ဒီးပုၤစီဆုံသ့ၣ်တဖန်အတၢ်ဘါထုကဖန်န့ၣ်အီၤလော ပုၤကညီဒီးကစၢ်ယွၤအဘၢၣ်စၢၤ အလုၢ်အလၢ်သ့ၣ်တဖန်ဒီး, တၢ်အဂ့ၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လောမ့ၢ်အူဒါလောအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအကလုၢ်အကထီၤအပူၤ, တၢ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအလံာ် စီဆုံအတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖန်အပူၤန့ၣ် ပတထံၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖန်န့ၣ်ဘၣ်.

“တၢ်ကမ့ၤအတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖန်” ဘၣ်တၢ်ခွဲသိၣ်ခွဲပျီၣ်အီၤဆူတၢ်အယုၤအဂ့ၢ်န့ၣ်စးထီၣ်ဝဲလံၣ်န့ၣ် လီၤ..

လောခံကတၢ်ပထံၣ်ဘၣ်ဒဲးတၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လဲၣ်.

**“ဒီးတခွဲဘၣ်အဟံၣ်သပျီၣ်တုၤအထံၣ်န့ၣ်က့ၤဝဲန့ၣ်”** ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤဘၣ် ဟံးန့ၣ်တၢ်ဆာကတီၢ်တစိာ်တလီၢ်လောအကဃုထံၣ်ဘၣ်က့ၤ စ့ဒြးမူးတဘျီလောအဟါမၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံယဂျါယာ ၃၄:၁၆** န့ၣ်လီၤ.

**“ဃုတၢ်လော ယွၤအလံာ်ပူၤ, ဒီးဖးတၢ်တက့ၢ်. တဟါမၢ်ဘၣ်နီတမံၤဘၣ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံဖိအဆာအဝဲအံၤစံးဘၣ်ပုၤလောပကဘၣ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်လော လံာ်စီဆုံအပူၤလီၤတံာ် လီၤဆဲးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကတိၤဖိတဘီလောအမ့ၢ်, “တုၤအထံၣ်က့ၤဝဲန့ၣ်” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆာကတီၢ် ကဘၣ်အိၣ်တမံၤလောတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအလံာ်စီဆုံလောအအိၣ်ဒီးတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖန်လော ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလောကျိၣ်သ့ၣ်တဖန်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပနာ်ဟံၣ်တ့ၢ်လံအဃိ, တၢ်ကတိၤ ဒီးအဝဲအံၤအကတၢ်ဒီးအတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤအခိပညီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. “ပုၤပိာ်မုၢ်” တဂၤလောအအိၣ်ဒီးမ့ၢ်အူဒါအဝဲအံၤ, လောတၢ်ကပီၤအဃိ ဖဲအဝဲခွဲသိၣ်ခွဲပျီၣ်တၢ် အခါထံၣ်န့ၣ်က့ၤအစ့ဒြးမူးလောအဟါမၢ်တဘျီလော အအိၣ်လောတၢ်ကမ့ၤအကျါအံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဆာကတီၢ်တမံၤလော တၢ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအလံာ်စီဆုံအံၤန့ၣ်, မၤ အိၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်က့ၤစ့ဒြးမူးတဘျီလောအဟါမၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အရ့ဒိၣ်ကတၢ်တမံၤလော အမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ “တမံၤ” လောအဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယွၤန့ၣ်လၢ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလောအဟါမၢ် “တမံၤ” အံၤကမ့ၢ်တၢ် မနုၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လဲၣ်. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတမံၤလောအရ့ဒိၣ်တမံၤအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လော, လံာ်စီဆုံလောခံကတၢ် တဘျီလောဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤထဲ လံာ်စီဆုံအဆာဖိခံဆာန့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံအဆာအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, **လံာ်လီၢ်ဖျါ**

၂၀၄ နှစ်လီ။

**“ဒီးယထံၣ်လီၢ်ပစိၣ်တဖၣ်, ဒီးပှၤဆုၣ်နီၤလၢအဖီခိၣ်, ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်အီၤလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်, ဒီးပှၤလၢအတဘါဘၣ်တၢ်ဒုတၢ်ဃီၤဒီးအတၢ်ဂီၤ, ဒီးတဒိးဘၣ်အတၢ်ပနီၣ်လၢအမဲၣ်တူၢ်ခိၣ်ဒီးလၢအစုလီၤဘၣ်. ဒီးအုၣ်အသးလၢယုၣ်ဂူး, ဒီးယွၤအကလုာ်အကထါအဂ့ၢ်အကျိၤသတးဒီး, ဒီးတၢ်ကျိၣ်ကွံာ်အကိာ်တဖၣ်န့ၣ်, ယထံၣ်ဘၣ်အသးတဖၣ်လီၤ. ဒီးမူဝဲဒီးဟဘၣ်တၢ်ဒီးခရံၣ်အနံၣ်တကထိလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်, တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အကလုာ်အကထါလၢအမ့ၢ်, ဒီးမူဝဲဒီးဟဘၣ်တၢ်ဒီးခရံၣ်အနံၣ်တကထိလၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ လံာ်လီၢ်ဖျါ ၂၀၆ နှစ်လီ။

**“ပှၤလၢအဂီၢ်အိၣ်လၢတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်အခိၣ်ထံးတတီၤအံၤ, စီဆံ့ဝဲ, ဒီးဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤလီၤ. ပှၤဒ်န့ၣ်အသိးတဖၣ်အဖီခိၣ်, တၢ်သံပဲၤထီၣ်ခံစုတစုန့ၣ် အစီအကမီၤတအိၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ကကဲထီၣ်ပှၤလုာ်တၢ်အခိၣ်ဘၣ်ဃးဒီးယွၤ, ဒီးခရံၣ်ဒီးကဟဘၣ်တၢ်ဒီးအီၤအနံၣ်တကထိန့ၣ်လီၤ.”**

လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤအပူၤန့ၣ် ခရံၣ်ကဟဘၣ်တၢ်အနံၣ်တကထိန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. **တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အနံၣ်တကထိန့ၣ်လီၤ.**

တၢ်လၢလံာ်စီဆံ့ဖိခံဆၢအပူၤန့ၣ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အကလုာ်အကထါပာ်ဖျါဝဲလၢ, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ကဟတၢ်ဒီးကစၢ်ခရံၣ်လၢအနံၣ်တကထိအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် စီပီလူးကွဲးဖျါထီၣ်ဝဲလၢ **၂တံၤမသး ၂:၁၂** လၢအမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီး တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အကလုာ်အကထါလၢအိၣ်ဒီး တၢ်အရ့ဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**“ပမ့ၢ်ဝဲသးစူၤတၢ်ဒီး, ပကကဲဃုာ်စီၤဟဒီးအီၤစ့ၢ်ကိးလီၤ. ပမ့ၢ်သမၢအီၤဒီး, ကသမၢစ့ၢ်ကိးပှၤလီၤ.”**

ဒ်သိးလၢတၢ်ကတီၢ်ဒိအပူၤ ပိာ်မုၢ်တဂၤအစုဒြးမူးဟါမၢ်တဘျီအသိး, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်စ့ၢ်ကိး ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်လၢအရ့ဒိၣ်တမံၤအံၤအတၢ်ထံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤမၢ်ဝဲတဆီဘၣ်တဆီကယီကယီဝဲအလီၢ်ခံ, ဖဲအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခံစုတစုလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်စီအဝဲအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလၢ အဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၤအံၤန့ၣ် ကမၤအသးဒ်တၢ်အက့ၢ်အဂီၤလၢအလီၤဆီဒ်တၢ်အံၤန့ၣ် ကအိၣ်ဝဲဒီးကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢတၢ်တသ့ၣ်ညါတၢ်အပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဖဲတၢ်ညါအဝဲအံၤကဟဘၣ်တၢ်လၢ ကစၢ်ခရံၣ်အပူၤအခါစးအသိးန့ၣ်လီၤ.

**မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်တမံၤလၢအမ့ၢ် စုဒြးမူးတဘျီအံၤအတၢ်ဟါမၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်က့ၤအီၤလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအဆၢပှၤဆူတၢ်သ့ၣ်ခသးစုတၢ်သ့ၣ်ဖဲသးညီန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ခါ.**

တၢ်အဂ့ၢ်အဝဲအံၤမၤအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒီးမၤဆူၣ်ထီၣ်ပှၤအသး, ဘၣ်ဃးဒီးပှၤလၢအလူၤပိာ်ထွဲကစၢ်အခိၣ်လီၢ်ဒီး, လၢတၢ်သ့ၣ်တီသးတီကအိၣ်ထီၣ်လၢ ပှၤလၢအဟ့ၣ်လီၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢစုဒြးမူးဆံဆဲၣ်ဘၣ်အကျါတၢ်တဘျီအံၤအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လုာ်ဒိၣ်ပှၤဒိၣ်န့ၣ်, လၢစုဒြးမူးအိၣ်တ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလုာ်ဒိၣ်ပှၤဒိၣ်ထဲလဲၣ်န့ၣ် ပသ့ၣ်ညါအီၤသ့လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ပကချုၤသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အကလုာ်အကထါဆံဆဲၣ်ဘီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, စုဒြးမူးဆံဆဲၣ်ဘၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

**စုဒြးမူးတဘျီ  
တၢ်တုၤလီၤတၢ်**

တၢ်လၢစုဒြးမူးတဘျီအံၤမ့ၢ်ဒ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တၢ်တုၤလီၤပှၤကညီလၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်

လာအရူဒိန်တမံအံလီ။ ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, ၁မိၤရှု ၁:၂၆-၂၇ န့ၣ်လီၤ။

**“ဒီးယွၤစံးဝဲဒၣ်, မိၤပတုၤလီၤပုၤကညိၣ်ပဂီၤဒၣ်ပဝဲအသိး, ဒ်ပကစၢ်ဒၣ်ပဝဲအသိးတက့ၢ်. ဒီးမိၤအဟၢဒၣ်  
ဇိၤညဉ်ဇိၤလာပိၣ်လဲၣ်ပုၤ, ဒီးထီၣ်ဇိၤလံာ်ဇိၤလာတၢ်ဖးဖိ, ဒီးဆၣ်ဇိၤကီၢ်ဇိၤ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘုၣ်ညါ, ဒီးကယံာ်  
တၢ်အစွၢ်အစွဲလၢအစွၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢတက့ၢ်. ဒီးယွၤတုၤလီၤပုၤကညိၣ်အဂီၤဒၣ်ဝဲအသိးလီၤ. တုၤလီၤဝဲလၢယွၤ  
အဂီၤလီၤ. ပိၣ်မုၢ်ဒီးပိၣ်ခွါန့ၣ်တုၤလီၤဝဲလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထိၤအပူၤန့ၣ်, တၢ်လာအရူဒိန်ကတၢ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်  
အကထိၤအဆိကတၢ်တဘီၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် တၢ်တုၤလီၤပုၤကညိၣ်အဂ့ၢ်အတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤတထံၣ်န့ၣ်လီၤ.  
တၢ်ကတိၤဖိတဘီၤလၢအမ့ၢ်, “မိၤပတုၤလီၤပုၤကညိၣ်ပဂီၤဒၣ်ပဝဲအသိး, ဒ်ပကစၢ်ဒၣ်ပဝဲအသိးတက့ၢ်” အံၤန့ၣ်  
မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်မူအထူအယိာ်ဒီးအတၢ်တီတၢ်လီၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကန့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ် တုၤလီၤပုၤကညိၣ်လၢတၢ်လၢ  
တၢ်ပုၤအပူၤန့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

ဘဉ်ဆၣ်တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤအပၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်စၤတၢ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အကစၢ်အံၤန့ၣ်လီၤန့ၣ်ပုၤကညိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်  
ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ဝံယရှုၤယၤ ၅:၂၀, န့ၣ်လီၤ.

**“ပုၤလၢအကိးတၢ်အာလၢတၢ်ဂုၤ, ဒီးတၢ်ဂုၤလၢတၢ်အာ, လၢအပၢ်တၢ်ခံးလၢတၢ်ကပိၤ, ဒီးတၢ်ကပိၤလၢ  
တၢ်ခံး, လၢအပၢ်တၢ်ခၢ်လၢတၢ်ဆၢဒီးတၢ်ဆၢလၢတၢ်ခၢ်န့ၣ်ဘဉ်အဖျိၣ်လီၤ.”**

မုၢ်ကီၤလံာ်စၤတၢ်အဝဲအံၤအိၣ်ဝဲဒီး တၢ်သိၣ်တၢ်သီအမိၢ်ပုၤလၢ အကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဆၢန့ၣ်ဝဲဆူပုၤ  
လၢအကိးလီၤအသးလၢ ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤန့ၣ် ကဆီတလဲကွံာ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထိၤဆူတၢ်သိၣ်  
တၢ်သီလၢအကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကကျၢ်ဘၢကွံာ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထိၤသ့ၣ်တဖၣ်  
န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအပိ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအဆိကတၢ်တဘီၤအံၤန့ၣ်ဘဉ်တၢ်ဆီတလဲကွံာ်အီၤဒီး ဘဉ်ဃးဒီး  
တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပုၤအါဂၤအိၣ်ဒီးတၢ်တူၢ်လိာ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် “ဒၣ်ဝုၣ်  
အသံၣ်အိၣ်ရံၣ်” လၢအမ့ၢ်တၢ်လၢပုၤကညိၣ်န့ၣ် ကဲထီၣ်ဒၣ်အသးလၢတၢ်အုးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထိၤလၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအဝဲအံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ဆီတလဲကွံာ်အီၤ ဆူ,  
တၢ်လဲလိာ်အသးအဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်, တၢ်လၢပုၤကညိၣ်အံၤန့ၣ်ကဲထီၣ်ဘဉ်အသးလၢတၢ်အုးလၢအမ့ၢ် ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိ  
အတီၤလၢအဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်လဲလိာ်ကဲထီၣ်ဘဉ်အသးတဆီဘဉ်တဆီအဂ့ၢ်န့ၣ်ပုၤအါဂၤတူၢ်လိာ် ဝဲဒ်  
(Theory) တမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ကျၢ်ဘၢတၢ်တမံၤလၢ မၤဒုဒိပုၤကညိၣ်အသးန့ၣ်လီၤ.

**စုဒြးမူးခံဘုၣ်တဘုၣ်  
တၢ်လီၤဃံလီၤဖျိ**

ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီခံမံၤတမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, ၁မိၤရှု ၂:၁၆-၁၇ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးကစၢ်ယွၤမၤလိာ်ပုၤကညိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကယံာ်သ့ၣ်လၢတၢ်သၣ်အလီၢ်ပူၤအံၤ, နအိၣ်ဒီးနအိၣ်ဘဉ်  
သၣ်, မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဂုၤဒီးတၢ်အာအသ့ၣ်တထံးန့ၣ် အိၣ်အသ့ၣ်တဂုၤ, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်တန့ၣ်လၢနအိၣ်အီၤ  
န့ၣ် သံဒီးနကသံလီၤ.”**

မှားဝဲလီ။ တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤမၤကွၢ်တၢ်ဒိကန့ၣ်လၢ စီၤအၤဒၣ်ဒီးနီၢ်အံၣ်အုၤလၢ တၢ်မၤလိာ် အပူၤန့ၣ်လီၤ။ တၢ်န့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်ခံတၢ်ကမၤသးဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ လံာ်ခမိၤ၅၅ ၃:၄-၆ န့ၣ်လီၤ။

**“ဒီးဂ့ၢ်န့ၣ်စံးဘၣ်ပိာ်မုၢ်, သုတသံဒီးသုတသံဘၣ်ဘၣ်လီၤ။ မ့ၢ်ယွၤသ့ၣ်ညါလၢ မ့ၢ်တန့ၣ်လၢသုအိၣ်အီၤ န့ၣ်သုမဲာ်ကအိးထီၣ်အသးဒီးသုကလီၤကံၤယွၤ, ဒီးကသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဒီးတၢ်အာန့ၣ်လီၤ။”**

**“ဒီးပိာ်မုၢ်န့ၣ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢ သ့ၣ်တထံးန့ၣ်ဂ့ၢ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်အီၤ, ဒီးပံၤလၢဝဲလၢပမဲာ်အီၤ, ဒီးတၢ် မ့ၢ်လၢအသ့ၣ်တထံးလၢတၢ်ဒုးကူၣ်သ့တၢ်အီၤဒီး, ဟံးန့ၢ်အသၣ်ဒီးအိၣ်ဝဲ, ဒီးဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိးအဝၤအိၣ်ဒီးအီၤ, ဒီးအဝဲဒၣ်အိၣ်ဝဲလီၤ။”**

လံာ်စီဆုံအဆၢသ့ၣ်တဖၣ်စံးဘၣ်ပုၤလၢ, တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထီၣ်န့ၣ် ပုၤလၢအတအိၣ်ဒီး တၢ်ဒိကန့ၣ်အဆိကတၢ်တဂၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်နီၢ်အံၣ်အုၤဒီးလၢခံတယံာ်တမီၢ်အပူၤန့ၣ်စီၤအၤဒၣ်စ့ၢ်ကိးတအိၣ်ဒီး တၢ်ဒိကန့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။

တၢ်လၢ, တၢ်တဒိကန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထီၣ်န့ၣ်, ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, **၁ယီၤဟ့ၣ် ၃:၄** အသိးပကိး အီၤလၢ “တၢ်ဒီးဘး” န့ၣ်လီၤ။

**“ကယီၢ်ပုၤလၢအမၤတၢ်ဒီးဘးတဂၤလၢလၢန့ၣ်, လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီစ့ၢ်ကိး, ဒီးတၢ်ဒီးဘး မ့ၢ်တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလီၤ။”**

ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, **လံာ်ရီၤမုၢ် ၆:၂၃**, အသိး: **“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ဒီးဘးအဘူးအလဲမ့ၢ်တၢ်သံလီၤ”** အသိးန့ၣ် တၢ်လၢတၢ်ဒီးဘးန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီး အဘူးအလဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ မှားဝဲလီၤ။ တၢ်ဒီးဘးအံၤန့ၣ် ဆုၤပုၤဆူတၢ်သံ န့ၣ်လီၤ။

**လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအယီၤ ပုၤကညီလၢအဘၣ်တၢ်တုၤအီၤလၢ တၢ်လၢတၢ်ပွဲၤအံၤန့ၣ် ဘၣ်လီၤပံၤလီၤပျီၤဝဲ န့ၣ်လီၤ။**

တၢ်လီၤပံၤလီၤပျီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးအီၤဖဲ **လံာ်ရီၤမုၢ် ၅:၁၂** န့ၣ် ထံထံဆးဆးန့ၣ်လီၤ။

**“မိၣ်န့ၣ်ဒီးဒ်တၢ်ဒီးဘးဟဲန့ၣ်ဆူဟီၣ်မိၣ်ရၢလၢပုၤတဂၤအယီၤ, ဒီးတၢ်သံတၢ်ပုၤလၢတၢ်ဒီးဘးအယီၤ အသိးန့ၣ်, ဒီးဒ်န့ၣ်အသိးပုၤခဲလၢာ်မၤတၢ်တၢ်ဒီးဘးသတးဒီး, ပုၤခဲလၢာ်ဘၣ်တၢ်သံတၢ်ပုၤ”**

လံာ်စီဆုံအဝဲအံၤပာ်ဖျါပုၤကညီအတၢ်လီၤပံၤလီၤပျီၤအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်န့ၢ်သါတမံၤလၢအမ့ၢ် တၢ်ဒီးဘး ဒီးတၢ်သံအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လၢ မိၢ်ပာ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပာ်လီၤကဒီးက့ၤတၢ်တဆီဘၣ်တဆီအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ။

**လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၅:၅, ကွၢ်ကွၢ်, ယအိၣ်ဖျဲၣ်လၢတၢ်အတၢ်သီအပူၤ, ဒီးယမိၢ်အထီၣ်ယၤလၢ တၢ်ဒီး ဘးအပူၤလီၤ။**

တၢ်ဂ့ၢ်လၢခံတမံၤန့ၣ်, တၢ်လၢတၢ်ဘၣ်တုၤအပူၤန့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤလၢအမူ (Become Living Soul) န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။

မှားဝဲလီၤ။ တၢ်လၢပုၤကညီန့ၣ်မ့ၢ်သးအကွၢ်အဂီၤန့ၣ်လီၤ။ လၢပုၤကညီအသးကံၢ်ပူၤန့ၣ် သးအကွၢ်အဂီၤ တအိၣ်ဘၣ်။ လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ, ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ **ဝံယဃးစကုလး, ၁၈:၄**, အသိး, **“ပုၤအသးလၢအမၤတၢ်ဒီးဘး န့ၣ်ကသံဝဲဒၣ်လီၤ”** န့ၣ်အယီၤ, လၢတၢ်ဒီးဘးအယီၤသးအံၤန့ၣ်ကဘၣ်သံဝဲလီၤ။



လာတန်နှင့်အပိ ပုဂံဟိန်ခိန်ဖိခဲလန်သိဘိတန်လီယံလီပိုအတန်ဒဲးဘးအဂုန်န့ၣ် ဒ်လံာ်စံးထီၣ် ပတြာ၊ ၂၂:၂၉ အတန်ကွဲးအသိး၊ “ဒီးပုဂံလုအဒုးမုဒံးအသးတသ့ဘၣ်” (None can keep alive his own soul) န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုဂံကညီအတန်လီယံလီပိုလုအဘၣ်ထွဲဒီး တန်မ့ၢ်တန်တီအကလုာ်အက ထါအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်အီၤဖျိဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ.

တန်ဂုၢ်အဝဲအံၤလု အဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကစၢ်ယွၤအတန်မ့ၢ်တန်တီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တန်ကျၢ်ဘာအီၤ လု မုၣ်ကီၤလံာ်စၢ်တၢ်အတန်လီတၢ်ဂုၢ်အဂုၢ်န့ၣ် ပုဂံဟိန်ခိန်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလန်တုၢ်လိာ်ဝဲဒီး၊ တန်သိၣ်တန်သီ ကမၣ်လုအမ့ၢ် “သးလုသံဝဲတသ့၊ ဟးဂီၤတသ့” အံၤန့ၣ် ဘၣ်တန်မၤအိၣ်ထီၣ်အီၤဒဲးသိး၊ (Theory) တမံၤ န့ၣ်လီၤ. တန်လု (Theory) အဝဲအံၤထီၣ်ဒါတန်ဂုၢ်ဘၣ်ဃးဒီး၊ တန်လုတၢ်ပုၤလုအအိၣ်ဒီးပုဂံကညီအံၤန့ၣ်လု တန်ဒဲးဘးအပိ၊ လီယံလီပိုဝဲဒီးထံၣ်ဘၣ်တန်သံအလီၤန့ၣ်လဲလိာ်ဝဲဆူတန်သံတသ့၊ ဟးဂီၤတသ့အဂုၢ်ဒီး၊ သမာကွံာ်သးလုအသံဝဲသ့အဂုၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး (Theory) အဝဲအံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ထဲလုပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် အဂီၢ်တကးဘၣ်၊ မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုဂံဟိန်ခိန်ဖိကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်လု ဘၣ်တန်ရုၤလီၤအီၤန့ၣ်လီၤ.

**စုဒြးမုးသးဘၣ်တဘၣ်  
တန်အလုာ်လုတၢ်ရွဲထီၣ်ကုၤအဘၣ်အစုၤအဂီၢ်**

တန်လီယံလီပိုအိၣ်ထီၣ်လု ပုဂံကညီန့ၣ်ဝံၤဒီး၊ လုကစၢ်အအိၣ်န့ၣ် တန်မ့ၢ်တန်တီလုအရုၤဒိၣ်တမံၤ အဂုၢ်န့ၣ်ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လု၊ ဘတံၤမသး ၂:၅,၆ န့ၣ်အသိး၊ တန်လုကစၢ်ယွၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးအတန်ရဲၣ်တန်ကျဲၤတမံၤ လုအမ့ၢ်အကအုၣ်ကုၤခိၣ်ကုၤပုဂံဟိန်ခိန်ဖိခဲလန်အဂုၢ်န့ၣ်လီၤ.

**“အဂုၢ်ဒဲးအံၤ၊ ယွၤအိၣ်ဝဲတက၊ ဒီးလုယွၤဒီးပုဂံကညီအဘၣ်စၢ်န့ၣ်ပုၤအိၣ်ဝဲတကလီၤ. အဝဲဒၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ပုဂံကညီယုၣ်ရှုးခရံၣ်တက၊ လုအဟ့ၣ်လီၤဒၣ်အသးလု တန်ပုၤကုၤလုပုၤခဲလန်အဂီၢ်၊ လုအကဘၣ်အုၣ် အသးဖဲအမ့ၢ်အလါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤ၊ မ့ၢ်ဒၣ်လံာ် ၂မိၤရှု၊ ၂၁:၂၃ အတန်ကွဲးလုအမ့ၢ်၊ “နဘၣ်ဟ့ၣ်သးလု သးအဂီၢ်” လုအဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယွၤအတန်စံၣ်ညီၣ် ကလုထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ် ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအဂီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ၊ ဟဲလီၤဝဲဒီးဟ့ၣ်လီၤအသးဆူတန်လီယံလီပိုအဂုၢ်လုဘၣ်တၢ်ရွဲထီၣ်ကုၤအီၤအဘၣ်အစုၤ အတန်လုာ်တၢ်ပံ အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တန်ဂုၢ်လု အရုၤဒိၣ်ကတၢ်သးမံၤတမံၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအတန်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲအံၤန့ၣ်ဟဲလီၤဝဲလုတၢ်ဖဲတၢ်ညီၣ်အဂုၢ်အံၤန့ၣ်၊ မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအဂီၢ် ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမၤလုမၤပုၤအတန်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအဂုၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ ဝံၤဟိၣ်ရှု ဘး၁၄ န့ၣ်လီၤ.

**“ယကမၤပုၤဖျဲးအီၤလု ပုၤအစုပုၤ၊ ဒီးယကပုၤကုၤအီၤလုတၢ်သံလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတန်ဂုၢ်အံၤန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအဂီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ကမၤလုမၤပုၤအီၤလုကျဲၣ်လဲၣ်. ဒ်သိး စီၤအၤဒၣ်ဘၣ်တၢ်တုၤလီၤအီၤလု တန်လုတၢ်ပုၤအသိး စီၤအၤဒၣ်ခံၣ်တကလုလုအမ့ၢ် ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအံၤန့ၣ်ဘၣ် တန်မၤလီၤအီၤအပိ တန်ဂုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်၊ ဘၣ်လုထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲလီၤ. ဒ်သိး၊ လံာ်ယံၤဟ့ၣ် ၃:၁၆ အတန်ပံၤဖျါ အသိးတန်လုကစၢ်ယုၣ်ရှုးအံၤန့ၣ်တဟဲလီၤဘၣ်ဝဲလုအသးန့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်ပံၤကစၢ်ယွၤအတန်မၤလီၤအီၤအပိ န့ၣ်လီၤ.

**“အဂုၢ်ဒဲးအံၤ၊ ယွၤအဲၣ်ဟိၣ်ခိၣ်ဖိတုၤအဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အဖိခွါအိၣ်တကပိ၊ ဒ်သိးကယံၤပုၤလုအစုၤကုၤ**

**နက်ကုအိတကလော်လန်နည်, အသုတဟးဂါတဂုဒီး, ကနာ်ဘဉ်တၢ်မူအထူအယိာ်လီၤ.”**

မၤကဒီးတစု, လၢလံာ်ယိၤဟဉ် **ဂး၄၂** န့ၣ်စ့ၢ်ကီးပာ်ဖျါဝဲလၢ, **“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ယုၣ်ရှုးစံးဘဉ်အိၤ, ယုၤမ့ၢ်သုဟ်ဒီး, သုကအဲၣ်ယၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယဟးထီၣ်လၢယုၤအအိၣ်, ဒီးယဟဲလီၤယဲလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တမ့ၢ်ဘဉ်ယဟဲဒ်ယဲဘဉ်, မ့ၢ်အမၤလီၤယၤလီၤ”** န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအယိ, တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးအံၤန့ၣ်ကအုၣ်ခိၣ်က့ၤစီၤအၤဒ်ဒီး စီၤအၤဒ်အချံ အသုၣ်အဂီၢ်န့ၣ်, အဝဲဘဉ်မၤကဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ဃးဒီး, **“တၢ်အလၢာ်လၢတၢ်ရွဲထီၣ်က့ၤအဘျဉ်အစ့ၤ”** **“Ransom”** န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်အိၤဖျါဖျါဖျါဖဲ, လံာ်ဘကရံၣ်သူး ၁၅:၂၁-၂၂ န့ၣ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်တၢ်သံအိၣ်ထီၣ်လၢပုၤကညိဒီး, တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်က့ၤလၢတၢ်သံအိၣ်ထီၣ်လၢပုၤကညိ စ့ၢ်ကီးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဒ်ပုၤခဲလၢာ်သံဝဲလၢ စီၤအၤဒ်အပူၤအသိးန့ၣ်, ပုၤခဲလၢာ်ကဘဉ်တၢ်မၤမူထီၣ်က့ၤအိၤ လၢခရံၣ်အပူၤ, ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ.”**

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအဂီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအတၢ်စံးကတိၤတၢ်ဘဉ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ပကထံၣ် ဘဉ်ဖဲ, လံာ်မၤကူး ၁၀:၄၅ န့ၣ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤကညိဖိခွါအံၤ, တဟဲဘဉ်ဝဲဒ်သိးပုၤကမၤအိၤလၢ အခုအပူၤအတၢ်ဘဉ်. မ့ၢ်ဒ်သိးကမၤ အခုအပူၤအတၢ်မၤ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤအသးလၢပုၤကညိအါကအပူၤလီၤ.”**

ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါအဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၣ်ကီၤလံာ်စၤတၢ် မၤဘဉ်မၤဘၢဝဲဒီး, အဝဲ အတၢ်လီၤန့ၣ်တၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးအတၢ်တူၢ်သံအသးအဝဲအံၤ မ့ၢ်ဒ်ထဲလၢပုၤလၢအနာ်တၢ်ဘဉ်ဃး ဒီး **“တၢ်အလၢာ်လၢ တၢ်ရွဲထီၣ်က့ၤအဘျဉ်အစ့ၤအတၢ်မၤ”** ဒီးပုၤလၢအနာ်အိၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ် တဖၣ်အဂီၢ် တၢ်ထံၣ်အံၤန့ၣ်ဘဉ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အိၤလၢ ပုၤလၢအကိးလီၤအသးလၢကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိသ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ထံၣ်န့ၣ်တၢ်အဝဲအံၤ အတၢ်မိၢ်ပုၤအတၢ်အခိၣ်ထံးန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဘဉ်အသးလၢ, လံာ်မၤတၢ် ၄:၁၂ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢပုၤကအပူၤန့ၣ်, တအိၣ်ဘဉ်နီတကဘဉ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မံၤအဂုၤအဂလၢ ပုၤကညိအကျါ, လၢမ့ၢ်ခိၣ်အဖိလၢာ်, တၢ်တဟ့ၣ်ဘဉ်ဝဲလၢပဘဉ်တုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢပုၤနီတမံၤ ဘဉ်.”**

လၢလံာ်စီဆံ့အဆၢဖိအဝဲအံၤအယိ, ပုၤလၢအကိးလီၤအသး ဒီးပာ်မၤအသးဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်သိး တၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါအဝဲအံၤ ကဆီတလဲကွံာ်ကီၢ်ပယီၤဒီးလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘျဉ်ညါအဂီၢ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ဂုၢ်ကျဲးစးမၤ အါထီၣ်တၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါအဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်တၢ်လၢစီၤပီလူးအဲၣ်ဒီးစံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, တၢ်လၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတၢ်လၢတၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ် သံန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ထဲလၢ ကစၢ်ယုၣ်ရှုးလၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကျဲအံၤန့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆံ့အဆၢအဝဲအံၤအပူၤန့ၣ် တပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ဃးဒီး တၢ်သးခုကစီၣ်အစီၤဒီး တၢ်အနံၣ်တကထီၣ်အစီၤအပူၤဘဉ်ဃးဒီး တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ် က့ၤခဲမံၤခဲကလုာ်လၢအအိၣ်ဒီး ကစၢ်ယုၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘဉ်.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအကိးလီၤအသးဒီး ပာ်မၤအသးဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, အတၢ်န့ၣ်ပာ်တၢ်ဘဉ်ဃးဒီး

ကစာယွအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလၢအမ့ၢ် “တၢ်အလၢာ်လၢတၢ်ရွဲထီၣ်က့ၤအဘျီအစ့ၤ” အံၤန့ၣ် တအိၣ်ဘၣ်ဝဲအဃိ  
ဂ့ၢ်ကျဲးစးမၤဆိတလဲကွံာ်ပယီၤဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျီညါလၢအကကဲထီၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိအဂီၢ်န့ၣ် မၤအါထီၣ်ပုၤခရံၣ်  
ဖိအဂီၢ်ဂံၢ်ဒီးဘၣ်ဃးလၢတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအဂီၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်သ့တၢ်ဆၢကတီၢ်, ကျိၣ်စ့သ့ၣ်တဖၣ်အါမးန့ၣ်လီၤ.

**စုဒြးမူးလွံၢ်ဘၣ်တဘျီ  
တၢ်တီတၢ်လီၤ**

ကစာယွအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်အရူဒိၣ်လၢခံတမံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ,  
**လံာ်ရိမ့ၢ် ဘးၤ၇** အတၢ်ကွဲးအသိး, ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတဂၤဒဲးသိး အကပူၤဖျဲးဒီးတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ်န့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဝဲဒီး  
သးအလုာ်အလၢတမံၤန့ၣ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ, ယွအတၢ်တီတၢ်လီၤအိၣ်ဖျါထီၣ်လၢအပူၤ, လၢတၢ်န့ၣ်ဆူတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒဲးတၢ်ကွဲးအသိး  
န့ၣ်ပုၤတီပုၤလီၤကမူဝဲလၢတၢ်န့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆ့ၣ်အဝဲအံၤပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး “တၢ်န့ၣ်” ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, မၤန့ၢ်တၢ်ပျီတၢ်  
ကမၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒဲးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါလွံၢ်ဘီတဘီလၢအမ့ၢ်, တၢ်တီတၢ်လီၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အဝဲအံၤကမ့ၢ်တၢ်ဒဲးလဲၣ်. တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဲး ကစာယုၣ်ရှုးမၤဘျးမၤဖျိတၢ်လၢ  
ပဂီၢ်လၢအဝဲအတၢ်ရွဲထီၣ်က့ၤပုၤအဘျီအစ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်စူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဒဲး **လံာ်မၤတၢ် ၁၀:၄၃** အတၢ်ကွဲးအသိး, လၢပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိ  
သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကပူၤဖျဲးဝဲလၢအဃိန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“ဝဲခဲလၢာ်အုၣ်အသးလၢ ပုၤတဂၤန့ၣ်အဂ့ၢ်, လၢကယံာ်ပုၤလၢအစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤအီၤတဖၣ်န့ၣ်, အတၢ်  
ဒဲးဘးကပူၤဖျဲးဝဲလၢအမံၤအဃိလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢ ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတဂၤကဲထီၣ်ပုၤတီပုၤလီၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

**လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဲးလၢကစာယွ “အတၢ်ဘျးတၢ်ဖျိ” အတၢ်တီတၢ်လီၤန့ၣ်လီၤ.**

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ, **လံာ်ဝဲယဂျါယၤ ၆:၁၀**, အတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်တၢ်တီ  
တၢ်လီၤအဆ့ဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဆ့အံၤကျါဘၢတံာ်ဃာ်ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိအတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်  
အီၤလၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

**“ယကသ့ၣ်ဖုံသးညီဒိၣ်မးလၢ ယွအပူၤလီၤ. မံၤသးပီၢ်လၢယကစာ်အပူၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ, ဒုးသိး  
လံာ်လၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဆ့, ဒီးဒုးသိးလံာ်လၢတၢ်တီတၢ်လီၤအဆ့ဖးထီၣ်န့ၣ် ဒဲးတလးမူးပိာ်ခွါကယၢ  
အသးဒီးအခိၣ်သလုးဒဲးပုၤလုာ်တၢ်အခိၣ်အသိးန့ၣ်, ဒီးဒဲးတလးမူးပိာ်မုၢ်ကယၢအသးလၢ အကယၢကယဲအသိး  
န့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အဃိ တၢ်ဒဲးဘးဘၣ်တၢ်ကျါဘၢအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ  
“တၢ်တီတၢ်လီၤအဆ့ဖးထီၣ်” န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်လၢဆ့တဘျီအံၤပမၤန့ၢ်တူၢ်လိာ်အီၤဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ် ပမၤ  
ဘၣ်အာဘၣ်သီအီၤလၢ တၢ်ဒဲးဘးအဃိန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မံၤဒဲးန့ၣ်ဒီးပမၤကဆီထီၣ်အီၤသ့လၢ, **၁ယီၤဟာ် ၁:၉**  
အတၢ်ကွဲးအသိးန့ၣ်သ့ဝဲစ့ၢ်ကီးလီၤ.



ကသမာကွပ်အသး၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ကအိၣ်ဒီးတၢ်ဆိၣ်လီၤအသးအဂ့ၢ်န့ၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲတပူၤဃီဒီးပုၤလၢဘၣ် တၢ်ကိးထီၣ်အိၣ်အတၢ်မၤအသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤလၢအအိၣ်တၢ်လံးဒီးတၢ်တီတၢ်လီၤတဂၤအံၤန့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးဒ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် “ဒ်သိးသုကပာ်သုနီၢ်ခိလၢတၢ်လုၢ်မူစီဆုံ, တၢ် ဘၣ်ယွၤအသး, လၢအမ့ၢ်သုတၢ်မၤအဂ့ၢ်အဘၣ်လီၤ” န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိး ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတဂၤ, ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကီၤသ့ၣ်ကီၤသးဒီး ကဘၣ်ဒိကန့ၣ်ကစၢ် ယွၤအကလုၢ်ဒီးကျဲလၢကဘၣ်လုၤပိာ်ထွဲဝဲန့ၣ်, ကဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ပကိးအိၣ်သုလၢ, တၢ်လုၢ်တၢ်ပာ်ပနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ပဝဲ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ် ဆိၣ်လီၤပသးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.**

လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဃိ, ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတဂၤအိၣ်ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးလၢ တၢ်ဒဲးဘးအကျဲန့ၣ်, သ့ၣ်ညါလီၤက့ၤ အသးလၢဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, အဝဲလိၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤဒီးအတၢ်ဟတၢ်ဆုၤလၢသးသမူအကျဲအဂီၢ်န့ၣ် လီၤ. တၢ်လုၢ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်ပသးဒီး, တၢ်လုၤပိာ်ထွဲကစၢ်အသးန့ၣ်ဝံၤဒီး, ပကထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤ ကမၤန့ၢ်ပုၤတၢ်တမံၤမံၤန့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၂ကရံၣ်သုး ၁:၂၂** န့ၣ်လီၤ.

**“လၢအစဲပနီၢ်ပုၤ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤသးအတၢ်ဟ့ၣ်ကီၤလၢပသးကံၢ်ပူၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်တူၢ်လိာ်ကစၢ်ယွၤအသးစီဆုံဒီး သးသမူလၢအဘၣ်ထွဲဒီး နီၢ်သး, ဒ်ပစံး တၢ်အသိး, သ့ၣ်သီသးသီအံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဟုးအိၣ်သးအတီၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤအသီ န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်တူၢ်လိာ်ဘၣ်သးစီဆုံဝံၤအလီၢ်ခံ, ပကအိၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပာ်ကစၢ်ယွၤအကလုၢ် အကထါအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၁ကရံၣ်သုး ၂:၁၄**, န့ၣ်လီၤ.

**“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပုၤနီၢ်ခိဖိတတူၢ်လိာ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးယွၤအသးဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်တၢ်ကလီ ကလီလၢ အမဲာ်ညါ, ဒီးသ့ၣ်ညါဝဲတသ့ဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပသ့ၣ်ညါအိၣ်လၢသးအဃိလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤတဂၤလၢလံာ်မ့ၢ်အအိၣ်ဒီးသးစီဆုံန့ၣ်ကန့ၢ်ပာ်စ့ၢ်ကိးကစၢ်ယွၤအကလုၢ်အကထါန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအကလုၢ်အကထါအတၢ်စီအတၢ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယီၤဟ့ၣ် ၁၇:၁၇** န့ၣ်လီၤ.

**“မၤစီဆုံအိၣ်လၢနတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတက့ၢ်. နကလုၢ်နကထါန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတဂၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်ဒဲးဘးအကျဲအပူၤန့ၣ်, အတၢ်စီတၢ်ဆုံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ် မၤအသးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထံလၢ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုၢ်အကထါအဃိန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဒီးလၢအတၢ်စီတၢ်ဆုံအဂီၢ် ကစၢ်ယွၤအိၣ်ဒီးတၢ်ကတဲာ်ကတီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁တံၤမသုး ၂:၃,၄** န့ၣ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၢ်, ဒီးတၢ်ဘၣ်ယွၤအသးလၢအအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤလီၤ. အဝဲဒၣ်န့ၣ်ဆၢ ဝဲလၢပုၤကညိခဲလၢာ်ကတုၤတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအိၣ်, ဒီးကသ့ၣ်ညါထီၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဒ်လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအတၢ်ကွဲးအသိး, ကစၢ်ယွၤအိၣ်ဒီးတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲလီၤလၢ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ



မှားဝဲလီၤ. တၢ်လၢပုၤကညီအံၤလီၤဘၣ်ဆူတၢ်ဒဲးဘးအပူၤန့ၣ်ဝံၤဒီး တၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်အခွဲးအယၢ်လၢ တၢ်အတၢ်သီအဂီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤသ့ၣ်ညါပၢ်စၢၤဝဲဒီး, လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တဘျီဃီန့ၣ် ပုၤတဖုအံၤကအိၣ်ဒီး တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အလီၢ်လၢအကြားဒီးအီၤန့ၣ် ကစၢ်ယွၤသ့ၣ်ညါဝဲလၢတၢ်ကူၣ်သ့ကူၣ်ဘၣ် အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

**မှားဝဲလီၤ. တၢ်ဃုထၢတၢ်အဝဲအံၤပုၤဝဲဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်ညါလၢအမ့ၢ် ကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိၣ်အဂီၢ်တၢ်ကိး ထီၣ်တၢ်အဝဲအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်တၢ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်မှားတၢ်တီအဝဲအံၤလၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ကဟ့ၣ်ညါန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကျၢ်ဘၢအီၤလၢ မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၢၤတၢ် အ တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤလၢအမ့ၢ်ပုၤတဂၤစုၣ်စုၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဃုထၢပၢ်စၢၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, “ဂျီၣ်ကဲၣ် လဘ့ၣ်” အတၢ်ပၢ်ဖျါလၢအမ့ၢ်, တၢ်ဃုထၢတၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢ အမ့ၢ်နီၢ်တဂၤစုၣ်စုၣ်အဂ့ၢ်ဒီး လံာ်စီဆုံအဆၢ ဖိတနီၤန့ၣ်မၤအိၣ်ထီၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ အ “သံၣ်အိၣ်ရံၣ်” အဃိကဲထီၣ်တၢ်မၤဃါဃုၣ်သဘံၣ်ဘုၣ်လိာ် အသးန့ၣ်လီၤ.

လၢ “သံၣ်အိၣ်ရံၣ်” ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, “တၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးန့ၣ်လၢတၢ်ကြားမၤတၢ်ဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်အတၢ်ဘျီ” အဝဲအံၤန့ၣ်, မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤန့ၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ် အဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်မၤနီၣ်မၤ ဃါတၢ်လံာ်ပုၤတဂၤစုၣ်စုၣ်လၢမ့ၢ်ဒၣ်ထဲပုၤတနီၤအဂီၢ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤဝံၤလံာ်ဒီး ပုၤလၢအအိၣ်တုၢ်သ့ၣ် တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ထဲလၢတၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤလၢလရၢ်အပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး “သံၣ်အိၣ်ရံၣ်” အဝဲအံၤ န့ၣ်လံာ်စီဆုံလၢ အဟံးန့ၢ်ဝဲတၢ်အခိၣ်ထံးန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, **ကလၢတံ ဘး၁၅** န့ၣ်လီၤ.

**“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတုၢ်တၢ်ဘၣ်ယွၤအသး, လၢအဃုထၢယၢ်လၢယၢ်မၤအဟၢဖၢပူၤဒီး ကိးက့ၤယၢ်လၢအဘျး အဖိၣ်,”**

လၢလံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤအပူၤ တၢ်ကတိၤလၢဘၣ်တၢ်ဟံးန့ၢ်အီၤဒီးထူးထီၣ်အခိၣ်ပညါလၢအဒိၣ်ယိာ် န့ၢ်မ့ၢ်ဒၣ် “လၢအဃုထၢယၢ်” ဒီး “လၢအဘျးအဖိၣ်” လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကိးအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အခိၣ်ထံး ခိၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤလၢအမ့ၢ် စီၤပီလူးအတၢ်စံးအတၢ်ကတိၤအဝဲအံၤမၤအသးဒ်တၢ်လၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤတၢ်အဂီၢ်ဘၣ်တၢ်မၤနီၣ်မၤဃါပၢ်စၢၤဒီး ဘၣ်တၢ်ဃုထၢပၢ်စၢၤအီၤလၢ သီအပူၤန့ၣ်အသိးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ် စီၤပီလူးအတၢ်ကွဲးအံၤ အတၢ်တိာ်သ့ၣ်ပၢ်သးအံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးဘၣ်. အဝဲတစံးကတိၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်မၤနီၣ်မၤဃါအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၁ကရံၣ်သုး ၉:၂၇** အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်ယမၤနၢၤမၤဃၣ်ယနီၢ်ခိၣ်, ဒီးယမၤအကဲကုၢ်ဒ်သိးယစံၣ်တံၤတဲလီၤတၢ်လၢပုၤဂၤဝံၤဒီး, ယသ့တကဲ လၢ ပုၤဘၣ်တၢ်ညါကွံၣ်အီၤ ယကစၢ်ဒၣ်ယဲတဂ့ၤလီၤ.”**

လံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤစံးဘၣ်ပုၤဖျါဖျါန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ. ဘၣ်ဆၣ်လၢတၢ်ခဲးအဆၢကတီၢ်အပူၤ တၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃါဃုၣ်လိာ်အသးဒီးကိၣ်မံၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၣ်သ့ၣ် တဖၣ်အဃိကဲထီၣ်တၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်လၢတၢ်မှားတၢ်တီအကလုာ်အကထါအပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**စုခြားမူးနွံဘုၣ်တဘုၣ်  
ကစၢ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ**

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢအရူဒိၣ်ကတၢ်လၢခံတမံၤန့ၣ်, ပကထံၣ်ဘုၣ်ဖဲ, လံာ်ယီၤဟ့ၣ် ၁၇:၃ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးတၢ်မူအထူအယီၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်, ယွၤနီၣ်နီၣ်တကယီၤ, ဒီးယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်လၢနမၤလီၤအီၤန့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤပာ်ဖျါ, တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤမ့ၢ်မတၤလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါနွံမံၤတမံၤန့ၣ်လီၤ.

**၁တၢ်မသး ၂:၅-၆**

အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအိၣ်ဝဲတက, ဒီးလၢယွၤဒီးပုၤကညီအဘၢၣ်စၢၤန့ၣ် ပုၤအိၣ်ဝဲတကလီၤ. အဝဲဒုၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ပုၤကညီယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်တက, လၢအဟ့ၣ်လီၤဒုၣ်အသးလၢ တၢ်ပုၤက့ၤလၢပုၤခဲလၢာ်အဂီၢ်, လၢအကဘၢၣ်အုၣ်အသးဖဲအမ့ၢ်အလါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**၁ကရံၣ်သး ၈:၆**

**“မ့ၢ်လၢပဝဲဒုၣ်, ဟံၤယွၤအိၣ်တကယီၤ, လၢတၢ်ခဲလၢာ်ကဲထီၣ်လၢအီၤ, ဒီးပအိၣ်ပဝဲလၢအဂီၢ်, ဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်တကယီၤ, လၢတၢ်ခဲလၢာ်ကဲထီၣ်လၢအီၤ, ဒီးပကဲထီၣ်လၢအီၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်ဒီးပုၤတၢ်မၤဖိစီပီလူးခံၣ်ဂၤစလီၢ်အုၣ်အသးလၢ ယွၤအိၣ်ဝဲတကလၢအမ့ၢ်မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်ပာ်ကစၢ်တကန့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲအုၣ်အသးလၢအဝဲမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ထံးလၢယွၤတုၤလီၤတၢ်တကအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘုၣ်ဖဲ လံာ်လီၣ်ဖျါ ၃:၁၄ န့ၣ်လီၤ.

**“တၢ်အမ့ၢ်, ပုၤအုၣ်အသးအကလုာ်တီအတီတလီၤ, တၢ်အိၣ်ထံးလၢယွၤတုၤလီၤတကန့ၣ်, စံးတၢ်ဒ်အံၤ,”**

လံာ်စီဆုံအဝဲအံၤစံးဘၣ်ပုၤ ဖျါဖျါဖျါန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဒါ.

ဘၣ်ဆၣ်, တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢအအိၣ်ဝဲဒီး တၢ်အရူဒိၣ်တမံၤအံၤ, အိၣ်ဝဲဒုၣ်ထဲလၢတၢ်ယီၤဖိအံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကျၢၢ်ဘၢအီၤလၢ မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၢၤတၢ်အတၢ်လီၤတၢ်ဝုၤအပူၤ လၢအမ့ၢ်ပုၤအါဂၤဘၣ်အသးဒီးအိၣ်ဝဲဒုၣ်လၢပုၤအါဂၤအတၢ်သ့ၣ်ညါအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်, တၢ်ဆိၣ်အာကစၢ်ယွၤအမံၤလၢအမ့ၢ်, “ပုၤသၢဂၤတကယီၤ” အတၢ်သိၣ်တၢ်သီန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤစ့ၢ်ကီးမ့ၢ်ဒုၣ် “Theory” တမံၤလၢ အမ့ၢ် ကစၢ်ယွၤတကလၢအအိၣ်ဒီး ပုၤသၢဂၤအဂ့ၢ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, ပာ်ကစၢ်, ဖိကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်ဒီးသးစီဆုံတဖၣ်အံၤန့ၣ်ဒ်သိး အကကဲထီၣ်ပုၤသၢဂၤဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးကစၢ်ယွၤတကလၢအအိၣ်ဒီးအဒုအတြာ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အက့ၢ်အဂီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်လၢအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အ “Theory” န့ၣ် ပဟ်ဖျါအီၤသ့ၣ်အဖီလၢအသိးန့ၣ်လီၤ.



ဘဉ်းဃးဒီးတၢ်ဆိကမိဉ်တၢ်ဒီးတၢ်နၢ်လၢအသးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ကစံးဖျါထီၣ်ဝဲဖျါဖျါဖျါအဂ့ၢ်န့ၣ် တသ့ဘဉ်ဝဲဒီး, အဝဲသ့ၣ်စံးဝဲဒၣ်လၢတၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘဉ်ထွဲတမံၤလၢ ပနၢ်ဟံၤအီၤတသ့အဂ့ၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ထီၣ်ဒါတၢ်ဂ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဖျါဖျါဖျါဒီးတၢ်ယိယိဖိအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢ အလူၤပိာ်ထွဲတၢ်သၢဂၤတၢ်ဖိအတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒၣ်လဲၣ် အဝဲသ့ၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲတနၢ်ဟံၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ဘဉ် န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

**စုဒြးမူးဃီးဘဉ်တဘျီ  
တၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲစုတစုအဂ့ၢ်.**

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢ အရ့ၤဒိၣ်ကတၢ်လၢခံမံၤတမံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **သးစးလနံ ၅:၂၄** လၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲ ခဲစုတစုလၢဘဉ်တၢ်ကွၢ်လၢအီၤအဆၢကတီၢ် အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအကလုာ်အကထီ န့ၣ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, သုသ့ၣ်ညါ သုကစၢ်ဒၣ်သုဝဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးလၢ ကစၢ်အမ့ၢ်နံၤန့ၣ် ဟဲဝဲဒ်တၢ်ဘျီလၢမ့ၢ် နၢအသးန့ၣ်ဘဉ်.”**

**“မ့ၢ်သုဝဲ, ပုၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်စၢ, သုတအိၣ်ဘဉ်လၢ တၢ်ခဲးကျါဒ်သးမ့ၢ်နံၤန့ၣ်ကချးန့ၣ်သုဒ်တၢ်ဘျီအ သးန့ၣ်ဘဉ်.”**

လံာ်စီဆုံအဆၢဖိခဲဆၢအံၤ ဟံၤဖျါပကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ် အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲစုတစုအဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ် တၢ်တီၤအကလုာ်အကထီ ဃီးမံၤတမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. အဝဲအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ဟ့ၣ်တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤလၢ “အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲ” အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ယီၤဟာၣ် ၁၄:၃** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးယမ့ၢ်လဲၤကတၢ်ကတီၤသုလီၢ်တပူၤဒီး, ယကဟဲက့ၤကဒီးဆူသုအိၣ်လီၤ. ဒီးယကဟံးက့ၤသု ဆူ ယကစၢ်ဒၣ်ယဲအအိၣ်ဒ်သး ဖဲယအိၣ်အလီၢ်န့ၣ်, သုကအိၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအဆိကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်လဲၣ်, အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆၢထံၣ်ဘဉ် ကစၢ်အတၢ်ဟဲက့ၤလၢ မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ကဟုကညီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်လံာ်စီဆုံတခီစံးဘဉ်ပုၤလၢ အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲအဂ့ၢ်အံၤ ကမၤအသးဒ် “တၢ်ဘျီလၢမ့ၢ်နၢအသး” န့ၣ်လီၤ, တၢ်ကတီၤအဝဲအံၤ ဘဉ်တၢ်ကွဲး အီၤလၢ, တၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးဒီး ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် တသ့ၣ်ညါဘဉ်ဝဲ, တထံၣ်န့ၣ်ဘဉ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်အတၢ် ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲ အတၢ်ရူသ့ၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်, တၢ်လၢလံာ်စီဆုံတဆၢလၢအမ့ၢ်, **သးစးလနံ ၅:၄** အံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤတမံၤလၢ ထုး န့ၣ်ပသးတမံၤန့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်သုဝဲ, ပုၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်စၢ, သုတအိၣ်ဘဉ်လၢတၢ်ခဲးကျါ ဒ်သးမ့ၢ်နံၤန့ၣ်ကချးန့ၣ် သုဒ်တၢ်ဘျီအသး န့ၣ်ဘဉ်.”**

တၢ်လၢပုၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကသ့ၣ်ညါတၢ်ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ဒီး တမ့ၢ်ပုၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်ခဲး ကျါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, တအိၣ်ဘဉ်ဝဲလၢ တၢ်တသ့ၣ်ညါတၢ်အပူၤန့ၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲ အဂ့ၢ်န့ၣ် ပသ့ၣ်ညါဘဉ်တၢ်လံာ်လၢ တၢ်မၤလိ (၃)ခါလၢအမ့ၢ် တၢ်မၤလိအနီၢ်ကံ (၄၂)(၄၃)(၄၄)သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤ.

**တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤ လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် အဆၢကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤလၢအမ့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢလီၤဒံၤကံအကီၢ် န့ၣ်မ့ၢ်, တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအလုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.**

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအကလုၢ်အကထီၤအဝဲအံၤ, ဘၣ်တၢ်ကျၢၢ်ဘၢအိၣ်လၢ မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၤတၢ်အတၢ် လီၤတၢ်ဂ့ၢ်အဂ့ၢ် အဓိၣ်ပုၤအခိၣ်ထံးန့ၣ်ဟံးန့ၢ်ဝဲဖဲ **လံာ်မးသဲ ၂၄:၃၆**, ဒီး**လံာ်မာ်ကူး ၁၃:၃၂** န့ၣ်လီၤ.

**“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်အဝဲန့ၣ်, ဒီးန့ၣ်ရံၣ်အဝဲန့ၣ်, ပုၤတသ့ၣ်ညါဘၣ်နီတကဘၣ်. မ့ၢ်ခိၣ်ကလူး တဖၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲဘၣ်. သ့ၣ်ညါထဲယဟ်အိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်တကဇၢလီၤ.”**

**“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်တန့ၣ်န့ၣ်, ဒီးန့ၣ်ရံၣ်အဝဲန့ၣ်, ပုၤတသ့ၣ်ညါဘၣ်နီတကဘၣ်. ကလူးတဖၣ် အိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, ဖိခွါတကအံၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တသ့ၣ်ညါဘၣ်, သ့ၣ်ညါထဲဟ်တကဇၢလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ကအုၣ်အသးဘၣ်ဃးဒီး တၢ်လၢမတၢ်တကဇၢမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ကသ့ၣ်တၢ်အဂ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်မ့ၢ် ဂ့ၢ်အကီၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်လံာ်စီဆ့အဆၢဖိအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ပုၤခရံၣ်ဖိအါကသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ကချုၣ်သ့ၣ်ညါဝဲအကီၢ် တအိၣ်ဒီးသးလၢအစၢ်ဆၢန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်အိၣ်ဒၣ်ထဲ, “ကစၢ်ယုၣ်ရှူးကဟဲလီၤဝဲန့ၣ်လီၤ” အဂ့ၢ်န့ၣ် လီၤ. လၢခဲကနံၣ်အံၤအပူၤဒၣ်လဲာ်အဝဲသ့ၣ်စံးဒၣ်တၢ်ထဲ, လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တယံာ်တမိၢ်အပူၤန့ၣ် ကဟဲလီၤဝဲ န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, ဖဲအမ့ၢ်အလါဘၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်အသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအံၤန့ၣ်ဒီး ကမ့ၢ်တၢ်လီၤကမၤ ကမၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ.

**စုဒြးမူးခွဲဘၣ်တဘျီ  
ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အနံၣ်တကထီ**

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအရ့ဒိၣ်လၢခံတမံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လီၤဖျါ ၂၀:၄** လၢအမ့ၢ်တၢ်ကဟ့ကညီၢ် ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပုၤတမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးမ့ၢ်ဝဲဒီးဟဘၣ်, တၢ်ဒီးခရံၣ်အနံၣ်တကထီလီၤ.”**

ပကထံၣ်ကဒီးဖဲ **လံာ်လီၤဖျါ ၂၀:၆** န့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်မ့ၢ်ကကဲထီၣ်ပုၤလုၢ်တၢ်အခိၣ်ဘၣ်ဃးဒီးယွၤဒီးခရံၣ်, ဒီးကဟဘၣ်တၢ်ဒီးအံၤအနံၣ်တကထီလီၤ.”**

တၢ်လၢလံာ်စီဆ့အဆၢခံဆၢအဝဲအံၤ, ပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်အနံၣ်တကထီလၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီ အံၤအဖိခိၣ်န့ၣ် ကစၢ်ခရံၣ်ကဟဘၣ်တၢ်အဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအကလုၢ်အကထီၤ ခွဲမံၤတမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၆:၁၀**, လၢအမ့ၢ်တၢ်ထုကဖၣ်လၢ ပဃုဝဲအိၣ်လံ အနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

**“နဘီနမ့ၢ်န့ၣ် မိအဟဲတက့ၢ်. ဒ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်အသိးန့ၣ် မိတၢ်ကမၤအသးလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကီး ဖဲဒၣ်နသး တက့ၢ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤတမံၤလၢ အအိၣ်တ့ၢ်လံလၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်သ့ၣ် တဖၣ်လၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ် ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤန့ၣ်လီၤ.

လၢ **လံာ်လီၤဖျါ ၂၂:၁၇** အတၢ်ကွဲးအသိး, ကမ့ၢ်စ့ၢ်ကီး တၢ်စံၣ်ညီၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်လၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယုၣ်ရှူးဒီး အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤလၢကမၤန့ၣ် တၢ်အုၣ်က့ၣ်ခိၣ်က့ၤလၢ အဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤလၢအမ့ၢ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ

သွန်တဖန်လၢ ကဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ အခွဲးအယၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးသးန့ၣ်, ဒီးတလးမူးပိာ်မုၢ်ဖဲးဝဲဒၣ်, ဟဲတက့ၢ်. ဒီးပုၤလၢအနီၤဟူတၢ်န့ၣ်, မံအစံး, ဟဲတက့ၢ်. ဒီးပုၤလၢတၢ်သူအသးလၢထံန့ၣ်, မံအဟဲတက့ၢ်. ဒီးဖဲဒၣ်ပုၤလၢအသးအိၣ်, မံအဟံးန့ၣ်ကလီၤထံမူန့ၣ်တက့ၢ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်ယုၣ်ရှူးအတလးမူးပိာ်မုၢ်လၢအမ့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤန့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ယွၤ အတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤ အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤန့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဝဲဒီး ကစၢ်ယုၣ်ရှူးဒီးအတၢ်ကဟုကညီၢ် အဝဲအံၤ ကအိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်အဝဲအံၤ မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ကတိၤဒိအပူၤ ပိာ်မုၢ်(တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်)တကၤ အစုဒြးမူးလၢ အဟါမၢ်တဘျီအဂ့ၢ် န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအဝဲအံၤ ဘၣ်တၢ်ကျၢ်ဘၢအီၤလၢ မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၤတၣ် အတၢ်လီၤတၢ်ဝုၤအပူၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲအနံၣ် (၁၀၀)ဃုၣ်ဃုၣ် လၢအတၢ်လီၤမၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ခဲကနံၣ်အံၤတုၤဒၣ်လဲၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဖုသ့ၣ်တဖန်လၢ စံးလီၤ အသးလၢပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖန် ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပုၤရိမုၢ်ကၣ်သိၣ်လုး အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖန်, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဒိၣ်စိတၢ်အနံၣ်တကထိအဂ့ၢ်န့ၣ် အိၣ်မၤအသးဖဲ AD 799, ဒီးဆူ AD 1799 အပူၤလၢအမ့ၢ် ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်ဒိၣ်စိအိၣ်ဝဲလၢ “တၢ်စိတၢ်ဆံ့ ပုၤလုၣ်ကွံာ်ဒီးပုၤရိမုၢ်အဘီအမ့ၢ်” တဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်အဝဲသ့ၣ် အတၢ်ဆိကမိၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

**စုဒြးမူးအဘျီတဆံဘျီတဘျီ**

**တၢ်သံခံစုတစု**

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢခံကတၢ်တမံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၁:၈**, လၢအမ့ၢ်ပုၤလၢအအိၣ်မူဝဲ ဖဲအသးဒၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖန်, ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိလၢအတအိၣ်ဒီး တၢ်ပျီၤယၢ်လီၤက့ၤအသးသ့ၣ်တဖန်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤ ကစံၣ်ညီၣ်အီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်ပုၤပျံတၢ်, ဒီးပုၤတန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်, ဒီးပုၤမၤတၢ်သးဘၣ်အာဒီး ပုၤမၤသံပုၤကညီ, ဒီးပုၤမၤ ကမၢ်မုၢ်ကမၢ်ခွါ, ဒီးပုၤဟီၣ်တၢ်ဃီတၢ်, ဒီးပုၤဘါတၢ်ဂီၤ, ဒီးကယံာ်ပုၤလၢ အကတိၤတၢ်ကဘျးကဘျီတဖန် န့ၣ်, ကန့ၣ်ဘၣ်အဂီၢ်လၢ နိၣ်မုၢ်အူဒီးကးအိၣ်တၢ်အပူၤလီၤ. အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်သံပုၤထီၣ်ခံစုတစုလီၤ.”**

လံာ်စိဆံ့အဆၢအဝဲအံၤ ပာ်ဖျါတၢ်သံခံစုတစုလၢအမ့ၢ် ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကစၢ်ယွၤ အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤ အကလုာ်အကထါ အဘီတဆံဘီတဘီန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤန့ၣ် ပမၤန့ၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ပပလၢာ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤ အတၢ်စံးဘျးစံးဖျိၣ်ဒီးလၢ အတၢ်တီၤတၢ်လီၤအဂီၢ် အဖီခိၣ်န့ၣ် ပုၤသ့ၣ်တဖန်လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ထီဒါသ့ၣ်တဖန် အဂီၢ် ကစၢ်ယွၤကစံၣ်ညီၣ်တၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်တဖန်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးပုၤတဖုအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါပာ်စၢၤအီၤလၢ, **လံာ်ဝံယဂျါယၤ ၂၆:၁၀** န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“ပုၤတတီၤတလီၤဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, တမၤလိဘၣ်တၢ်တီၤတၢ်လီၤဘၣ်. လၢတၢ်လီၤအဂီၢ် န့ၣ် ကမၤတၢ်အက့ၢ်အကူ, ဒီးတထံၣ်ဘၣ်ယွၤ အကဟုကညီၢ်ဘၣ်.”**

တၢ်လၢတၢ်သံခံစုတစုအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဟးဂူၤဟးဂီၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆုအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ

တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအမ့ၢ်, နီၣ်မ့ၢ်အူဒီးကးအိၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, လၢကစၢ်ယွၤ အတၢ်မၤလိာ် အပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ် “တၢ်ဒဲးဘးအဘူးအလဲ မ့ၢ်တၢ်သံလီၤ.” န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်ကိၢ်ဆိးကျၢၤ တမံၤန့ၣ်လီၤ. (လံာ်ရိမ့ၤ ၆:၂၃).

တၢ်အံၤအဝဲအံၤ တဒ်သီးလိာ်အသးဒီး ကစၢ်ခရံၣ်တူၢ်သံအသးလၢ သ့ၣ်ဖျၢၣ်ထူၣ်စုညါဝံၤဒီး အတၢ်ဂဲၤ ဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအဃိ ပုၤခဲလၢာ်ကဘၣ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလၢ စီၤအၤဒၣ်မၤတၢ်ဒဲးဘးအဃိ ပုၤ ဘၣ်သံဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သံအဝဲအံၤ ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး နီၣ်တၢ်စုၣ်စုၣ်လၢ အတၢ်ဒဲးဘၣ်ဒၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံၤယံးရမံၤယၤ ၃၁:၂၉-၃၀** န့ၣ်လီၤ.

**“တၢ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပုၤတစံးလၢဘၣ်, ဟံၢ်တဖၣ်အိၣ်စပံးသၣ်ဆံၣ်, ဒီးဖိသ့ၣ်တဖၣ် တစီဆ့ၣ်လီၤ န့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ပုၤကသံလၢ အတၢ်ဒဲးဘးဒၣ်ဝဲအဃိကိးဂၤဒဲးလီၤ. ကယံၢ်ပုၤလၢအအိၣ် စပံးသၣ်ဆံၣ်တဂၤလၢ လၢန့ၣ် အမဲကဆ့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ကမၤအသးဒ်, “ကယံၢ်ပုၤလၢအအိၣ် စပံးသၣ်ဆံၣ်တဂၤလၢ လၢန့ၣ် အမဲကဆ့ၣ်လီၤ.” န့ၣ်အသိး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကသံဝဲဒၣ်လၢအတၢ်ဒဲးဘးဒၣ်ဝဲအဃိ ကိးဂၤဒဲးန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်အသးသ့ၣ်တဖၣ် ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤ လၢာ်လၢာ်ဆုဆုန့ၣ်လီၤ.**

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ အဝဲအံၤစ့ၢ်ကိးဘၣ်တၢ်ကျၢၢ်ဘၢအီၤလၢ မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၤတၣ် အတၢ်လီၤတၢ်ဝုၤတမံၤလၢ အမ့ၢ်, တၢ်လၢသးအံၤန့ၣ် သံဝဲတသ့အဂီၢ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ကတဲာ်ကတီၤပာ်စၢ “လရၢ်” လၢအမ့ၢ် တၢ်လီၤလၢအအိၣ်ဒီး တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ် တၢ်တဘိယုာ်ဃီအလီၢ် “သံၣ်အိၣ်ရံၣ်” တမံၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, ပုၤလၢစံးလီၤအသးလၢ ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, ဘါထီၣ်ကစၢ်ယွၤလၢ တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအိၣ်ဒီး “လရၢ်” န့ၣ်အဃိ လီၤ. လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအိၣ်ဒီးလရၢ်န့ၣ်အဃိ အဝဲသ့ၣ်ဂုာ်ကျဲးစၢလၢ, တၢ်ကပူၤဖျဲးတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လံာ်စီဆ့ၣ်တခီစံးဘၣ်ပုၤ ထံထံဆံးဆံးဖျိဖျိဖျါဖျါအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၁၀:၂၈** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးပုၤလၢအမၤသံပနီၣ်မိ, ဒီးမၤသံပသးတသ့ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်, သုတပျံၤအီၤတဂ့ၤ. မ့ၢ်ဂုၤန့ၢ်အန့ၣ် ပျံၤပုၤလၢအမၤဟးဂီၤပသးဒီး ပနီၣ်မိလၢလရၢ်ပုၤသ့တဂၤန့ၣ်တက့ၢ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢ “လရၢ်” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လီၤတမံၤလၢမၤဟးဂီၤ ပနီၣ်မိဒီးပသးအဂ့ၢ်န့ၣ် လံာ်စီဆ့ၣ် တဆၢအံၤ သိၣ်လိနဲၣ်လိတ့ၢ်လံပုၤလီၤ.

**တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်, မ့ၢ်ဒၣ်စုဒြးမူးဆံဆဲၣ်ဘၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤ ဒ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤဒီး တၢ်သ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါ ဆံဆဲၣ်ဘီန့ၣ်လီၤ.**

လံာ်စီဆ့ၣ်အပူၤ တၢ်အရ့ဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ အကလုာ်အကထါ ဆံဆဲၣ်တီၤအံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်အီၤဒ်အသိး တၢ်ပနီၣ်တမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၃၃:၂** န့ၣ်လီၤ.

**“စံးထီၣ်ပတြၢယွၤဒီးတနၢ်, သးဝံၣ်ထီၣ်အီၤဒီး သီတူၢ်အိၣ်ဒီးပျံၤဆံဆဲၣ်ဘီ,”**

**လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၄:၉,**

**“ယွၤစၢ, ပကသးဝံၣ်ထီၣ်နုၤလၢ တၢ်သးဝံၣ်အသီ, ဒီးတနၢ်အိၣ်ဒီး အပျံၤဆံဆၢၣ်ဘီန့ၣ် ယကသးဝံၣ် ထီၣ်နုၤလီၤ.”**

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢကစၢ်ယွၤအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ကအိၣ်ဒၣ်ဝဲဒီးပျံၤအဝဲအံၤ ဆံဆဲၣ်ဘီ, ဒ်ပစံး

တော်အသီး, ကစာယွှအတော်တော်ဆံဆံဘီ အတော်သွပ်ညါတော်သွပ်တဖန်န့ၣ်လီၤ.

လာ **လံာ်စီယုဒ ၁:၂၀** အတော်ကွဲးအသးအသီး, စုဒြးမူးအဘုၣ်တဆံလာ ဘၣ်တော်ဟ့ၣ်လီၤအီၤဆူ ကစာခရံၣ်အတော်အိၣ်ဖှိၣ် (ပိာ်မုၣ်)အံၤအအိၣ်န့ၣ် ဟ့ၣ်လီၤဝဲဖဲတၢ်ဒုးဘၣ်စာဃာ်အသးလာ တၢ်အာ်လီၤအီၤလီၤ အမူးအပွဲအခါန့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်ပုၤလာ တၢ်အဲၣ်အီၤသုဝဲသ့ၣ်ဧာ, သ့ၣ်လီၤသုသးလာ သုတၢ်နာ်စီဆုံကတၢ်အဖီခိၣ်, ဒီးဘါထု ကဖၣ်တၢ်လာ သးစီဆုံအပူၤသတးဒီး”**

**လံာ်ယီၤဟ့ၣ် ၁၆:၁၃,**

**“မ့ၢ်သးလာအဘၣ်ဃးဒီး တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ်, တုၤအဟဲဝဲဒီး, ကဆုၤသုဆူတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီခဲလၢာ်အပူၤ လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သးခုကစီၣ်အစီၤလာ စးထီၣ်သီအခါန့ၣ်, တၢ်လာပိာ်မုၣ် (တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်) အံၤ တူၢ်လိာ်ဘၣ် စုဒြးမူးဆံဆဲၣ်ဘုၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, တၢ်အရ့ဒိၣ်ကတၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ ဆံဆဲၣ်ဘီန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လာတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ အကလုာ်အကထါဆံဆဲၣ်ဘီအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးအီၤလာ, **၃မိၤ၂၄:၅** လာ အမ့ၢ် တၢ်လုာ်ဒဲအပူၤ တၢ်စီဆုံအလီၢ် အတၢ်ပာ်ဖျါလာအမ့ၢ် လံာ်စီဆုံအတၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်ထံးသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးနဘၣ်ဟံးန့ၢ်ကိၣ်ကမူၣ်, ဒီးကုာ်ထီၣ်ကိၣ်တဆံခဲဘုၣ်လာအီၤလီၤ. ကိၣ်ကမူၣ်ခဲအ့စရိၣ်လာ တဘုၣ်တဘုၣ်အဂီၢ်လီၤ.”** ဒီးနကဘၣ်ပာ်အီၤလာခဲဂ့ၢ်, ကနဘုၣ်တဂ့ၢ်, လာစီၤနီၤခိၣ်စီဆုံအဖီခိၣ်လာ ယွၤအမဲာ် ညါလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤ မ့ၢ်ဒဲတၢ်စီဆုံအလီၢ်လာအအိၣ်ဒီး စီၤနီၤခိၣ်စီဆုံအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကတိၤဖိလာအမ့ၢ် တၢ်ခဲ ဂ့ၢ်, ဃုဘုၣ်တဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒဲကိၣ်(၁၂)ဖျါလာအမ့ၢ် ကစာယွှအကလုာ်အကထါ (၆၆)ဘုၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပဘၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်လာကိၣ်တဖျါစုာ်စုာ်အပူၤန့ၣ် ကိၣ်ကမူၣ်အိၣ်ခဲအ့စရိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

**“ကိၣ်ကမူၣ်ခဲအ့စရိၣ်လာတဘုၣ်တဘုၣ်အဂီၢ်လီၤ.”**

**“Two tenth deals shall be in one cake”**

လာတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်လာကိၣ်သ့ၣ်တဖန်န့ၣ် ကိၣ်ကမူၣ်အိၣ်ခဲအ့စရိၣ် (Two Tenth) န့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ. တၢ်အံၤအခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်, တၢ်အက့အခိခဲမၤအပူၤ ဃါဃုာ်အသးဒီးတၢ်ဆံဆဲၣ်အဒိအတဲာ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လာ, “ခဲ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒဲကစာယွှအကလုာ်အကထါအိၣ်ခဲခဲကတြုၢ်လာအမ့ၢ် လံာ်စီဆုံ အလီၢ်လံၤတကတြုၢ်ဒီးလံာ်စီဆုံအသီတကတြုၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသီး, တၢ်လာ “တၢ်ဆံဆဲၣ်” အတၢ်ဃါ ဃုာ်အသးအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒဲလာလံာ်စီဆုံ အကတြုၢ်ခဲကတြုၢ်အပူၤ ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါ ဆံ ဆဲၣ်ဘီအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

လာခဲကတၢ်, ဒ်သီးတလးမူးအမူးဘၣ်ဝဲဒီး ကပာ်ဖျါစုဒြးမူးဆံဆဲၣ်ဘုၣ်လာ အခိၣ်တိသ့ၣ်လာအမ့ၢ် ပုၤယုဒဖဲအလုာ်အလၢ်အသီး, သိဖိအတလးမူးအမူးစ့ၢ်ကီး ကမ့ၢ်ဒဲဒ်သီးန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါ ဆံဆဲၣ်ဘီစ့ၢ်ကီး ကဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလာ ခိၣ်တိသ့ၣ်အဂ့ၢ် န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လီၢ်ဖျါ ၁၉:၇** အသီး, သိဖိအတလးမူးအမူးဘၣ်ဝဲအခါန့ၣ် ဆာမုၣ်လၢ်ခိးကွၢ်လၢ် စုဒြး

မူးဆံဆဲးဘုဂ်လၢ တလးမူးပိာ်မုာ်အခိၣ်တိသၣ်န့ၣ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤ ပာ်စၢၤ လဲသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအကလုာ်အကထါဆံဆဲးဘီၣ်စ့ၢ်ကိး ကအိၣ်ဒီးအိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဆၢမ့ၢ်လၢ တမံၤန့ၣ်လီၤ.

**“သ့ၣ်သးခုဒီး သ့ၣ်ဖဲသးညီ, ဒီးဟ့ၣ်တၢ်လၢကဝီၤလၢအိၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, သိဖိအတလးမူး အမူးဘၣ်ဝဲ, ဒီးအမၢကတဲာ်ကတီၤအသးလီၤ.”**

လၢခံကတၢ်တခါန့ၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဆံဆဲးဘီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်အိၣ် ဒ်သိးတၢ်အကဒု အဂ့ၢ်န့ၣ်, လံာ်စီဆဲးအတၢ်ဟံၣ်ဖျါတခါမ့ၢ်ဒၣ်, **၁မိၤၤ ၂၄:၁၀-၆၁** သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးအကုာ်အပုၤဟံးန့ၢ်ကီၤလၢအူးဆံဆဲးဒုလၢ အကစၢ်အကီၤလၢအူးကျါ, ဒီးလဲၤတၢ်လီၤ. (ဒီးအက စၢ်အတၢ်ဖိတၢ်လံၤအိၣ်ဝဲလၢ အစုပူၤခဲလၢာ်လီၤ.) ဒီးဂဲၤဆၢထၢၣ်, ဒီးလဲၤဆူကီၢ်မးစပတမံ, ဝဲၣ်န့ၢ်ပာ်လီၤ.”**

**“ဒီးနီၢ်ရဲးဘကၤ, ဒီးအဖိသၣ်ပိာ်မုာ်တဖၣ်, ဂဲၤဆၢထၢၣ်, ဒီးဒီးထီၣ်ကီၤလၢအူးဒီး ပိာ်ပုၤတကန့ၣ်အံၤ လီၤ. ဒီးတၢ်အကုာ်အပုၤတကန့ၣ် ဟံးန့ၢ်နီၢ်ရဲးဘကၤ, ဒီးက့ၤက့ၤဝဲလီၤ.”**

ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆဲးအဆၢအဝဲအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပချုသ့ၣ်ညါတ့ၢ်လံၤလၢ ပူၤကွံာ်တၢ်မၤလိအပူၤန့ၣ်ဝံၤလံ အပိ, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ဒ်အဖိလၢာ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

- \* နီၢ်ရဲးဘကၤ - မ့ၢ်ကစၢ်ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုာ် အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ.
- \* စီၤအလံၤစ့စ့ၢ် - မ့ၢ်သးစီဆဲးန့ၣ်လီၤ.
- \* အကစၢ်အကီၤလၢအူးဆံဆဲးဒု - ကစၢ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢ အရူၤဒိၣ်ဆံဆဲးဘီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်သိးကီၤလၢအူးသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဘၣ်ထံအါအါကလဲာ်န့ၣ်အသိး, တၢ်လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤ ဆံဆဲးဘီၣ်စ့ၢ်ကိး ဘၣ်တၢ်န့ၢ်ပာ်အိၣ် ဒ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါအဂ့ၢ် ဒိၣ်ဒိၣ်ယီာ်ယီာ်အဂ့ၢ်န့ၣ် န့ၢ်ပာ်ဘၣ်ဝဲလၢလၢပဲၤပဲၤန့ၣ် လီၤ.

ဒ်သိးနီၢ်ရဲးဘကၤဒီးထီၣ်ကီၤလၢအူးဒီး ပိာ်စီၤအလံၤစ့စ့ၢ်အံၤဆူ စီၤအံၤစဲးအအိၣ်ဒီး မၤတလးမူးအမူး အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် မၤအသးဒ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဖုတဖုန့ၣ် အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဆံဆဲးဘီၣ် (ကီၤလၢအူးဆံဆဲးဒု) ဒီး လဲၤတၢ်ဒီးသးစီဆဲး (စီၤအလံၤစ့စ့ၢ်) ဒီးတုၤလီၤဝဲဆူ ကစၢ်ယွၤအအိၣ် (စီၤအံၤစဲး) ဒီးမၤတလးမူးအမူးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ် ပာ်ဖျါအိၣ်ဒ်တၢ်အကဒုအသိးန့ၣ်လီၤ.

အၤမ့ၣ်.